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Se’n va un històric
4 Antoni Poveda deixa l’alcaldia de Sant Joan
després de 15 anys al capdavant de la ciutat

4 La fins ara primera tinent d’alcaldia Belén García
es converteix en la primera alcaldessa                pàgs 3 i 14
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SANT JUST pàg 20

Aina Ayuso: “Necessito tenir 
una vida activa i sentir que hi ha
moltes més coses que el bàsquet”

SANT JUST pàg 16

Queixes veïnals al barri
de Mas Lluí per la falta 
de serveis i equipaments 

ESPLUGUES pàg 10

El 080 Fashion porta
la moda catalana més
destacada a la ciutat

COMERÇ pàg 18

L’esperat retorn del Sant
Just al Carrer arribarà 
el pròxim 24 d’octubre

A FONS pàgs 12 i 13

Orgullosament de la
metròpoli: la força de
la cultura de l’extraradi
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Antoni Poveda serà recordat
com  l’alcalde socialista que se-
guia aconseguint majories ab-
solutes quan el partit feia aigü-
es. Si bé el 2007 –quan només
feia un any que era al càrrec– va
aconseguir-ne una per la inèr-
cia del seu antecessor, Eduardo
Alonso, que venia de governar
la ciutat amb majoria socialista
al Ple, les del 2011 i 2015  –i en
menor mesura la del 2019– van
ser obtingudes en plena tra-
vessía pel desert del PSC, que
veia com Ciutadans tenyia de ta-
ronja l’històric cinturó roig bar-
celoní, a remolc de les turbu-
lències del procés. 
Després de 15 anys al càrrec,

Poveda ha renunciat a l’alcaldia de

Sant Joan Despí en benefici de Be-
lén García [veure pàgina 14] per
dedicar-se al cent per cent als seus
càrrecs de senador i vicepresident
de l’Àrea Metropolitana (AMB).
La renúncia, tal com va dir al Ple
de comiat del 30 de setembre,  ha
estat una decisió  “molt medita-
da”. “Ser alcalde requereix la mà-
xima dedicació”, va destacar Po-
veda, que fa un pas enrere per po-
der fer front a tantes dedicacions.
“El Senat m’ha suposat una feina
complementària”, va dir.
Els partits de l’oposició van

agrair el tarannà de l’alcalde
sortint i li van desitjar sort. I és
que malgrat les sempiternes
majories absolutes socialistes,
Poveda sempre ha aplegat su-
ports a esquerra i dreta –des de
l’antiga Iniciativa, ara comuns,
fins a Convergència– per afegir-
los als diferents executius mu-
nicipals que ha configurat.

No han estat, però, 15 anys
exempts de polèmica. L’any
2016 una suposada evasió de
taxes municipals per unes cal-
çotades celebrades pel PSC en
un pavelló local va fer que el
Síndic de Greuges en dema-
nés una clarificació, però la
qüestió no va anar a més.

REGIDOR SENSE CARTERA
Poveda seguirà com a regidor
sense cartera al Ple i com a líder
del PSC al Baix. Seguirà també a
l’AMB, on ha estat l’impulsor de
mesures mediambientals com la
zona de baixes emissions o l’ex-
pansió de la xarxa de carrils bici
i dels Park&Ride metropolitans.
Una aposta, la de la bici, que Po-
veda es va fer molt seva els dar-
rers anys, tal com ell mateix re-
ivindicava deixant-se veure en
nombroses ocasions fent servir
aquest mitjà de transport.

PERFIL4Antoni Poveda va
formar part d’aquells contin-
gents de persones que van
abandonar Andalusia a la re-
cerca d’oportunitats a Cata-
lunya. El 1959, amb només
quatre anys, va aterrar a Sant
Joan Despí, procedent de la
seva La Carolina natal, a Jaén.  
Poveda recorda que de

petit havia d’anar a l’escola a
Cornellà, perquè a Sant Joan
Despí no hi havia equipa-
ments de cap classe. Era, se-
gons rememora, “una ciutat
grisa i trista, a la cua de la ma-
joria de ciutats de l’entorn,
fruit de la pitjor especulació
del franquisme”. 
Amb 17 anys va prendre

consciència política i va entrar
a formar part de moviments
antifranquistes al Baix Llo-
bregat. Primer a la Joventut
Comunista de Catalunya
(JCC), la branca juvenil del

Partit Socialista Unificat de
Catalunya (PSUC), tot i que
més tard va fer el salt al PSC,
en concret el 1981. 
Dos anys més tard, amb la

victòria dels socialistes a les
municipals i l’elecció del met-
ge gallec Eduardo Alonso
com a alcalde, Poveda va con-
vertir-se en regidor de la seva
ciutat. Ho va ser fins al 2006,
quan Alonso va fer un pas al
costat per cedir la vara de l’al-
caldia a Poveda. “Els que vo-
lien heretar el càrrec no em
convencien, i qui em con-
vencia, que era Antonio Po-
veda, no ho acceptava”, va ex-
plicar Alonso en una entre-
vista a El Llobregat. 
A les seves inquietuds po-

lítiques cal afegir-ne d’infor-
matives, ja que Poveda va
treballar a periòdics com
Tele/Exprés, Mundo Diario o
El Periódico.

El fill de la immigració que va
passar de periodista a polític
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La pandèmia no va permetre Poveda acomiadar-se de l’alcaldia amb un Ple presencial. Foto: Ajuntament

L’adeu a l’alcalde de la bici
» Poveda renuncia a l’alcaldia de Sant Joan Despí per bolcar-se en el Senat i l’Àrea Metropolitana

» L’exbatlle serà recordat per les majories absolutes que va aconseguir en plena crisi del socialisme

Francisco J. Rodríguez
SANT JOAN

En Portada
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El millor que podem
fer amb els nostres

fills és conduir-los en
aquest feixuc procés que és adquirir
criteri, no prohibir-los informacions
ni experiències. Entre altres coses,
perquè no hi ha manera pràctica ni
definitiva de prohibir ni les unes ni
les altres.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Vale. Sí. El gol de Fran-
cia es ilegal y el VAR ni

se lo mira. Es un robo
que se protestará durante tiempo...
De los robos de las eléctricas, de los
ejemplares ciudadanos que están en
países árabes o tienen cuentas en pa-
raísos fiscales, ¿cuándo se sale a la ca-
lle a protestar?

@robmanrique

David Card, Joshua
Angrist y Guido Im-

bens, galardonados con
el Nobel de Economía por sus con-
tribuciones a la economía laboral.
Card, por ejemplo, cuestionó la teoría
de que subir el Salario Mínimo Inter-
profesional tenía impactos negati-
vos en el empleo.

Els que us queixeu dels
musicals que es fan  a

Barcelona en castellà,
aneu a la @salacabanyes de #Mataró. Hi
fan #ElsMiserables, en concert (mesu-
res #Covid-19). Donareu suport al tea-
tre en català, fet amb pocs mitjans i
amb molta il·lusió, i sobretot us emo-
cionareu i gaudireu.

@mrosertrilla@iescolar@XavierGodas

La lupa

Passa poques vegades que els experts en di-
verses matèries es posin d’acord en la valo-
ració d’una política pública. Generalment hi
ha discrepàncies ideològiques i de punts de

vista i prioritats. En la majoria de polítiques hi ha con-
trovèrsies i posicions enfrontades. Però hi ha un àm-
bit en què el consens és (gairebé) universal: en la im-
portància crucial que té l’educació de 0 a 3 anys. Eco-
nomistes, sociòlegs, especialistes en educació i en des-
envolupament cognitiu comparteixen la diagnosi.
Tant si es mira des del punt de vista del desen-

volupament cognitiu dels infants, especialment dels
d’entorns amb més problemes socioeconòmics, com
si s’analitza el problema des de la perspectiva de la
incorporació de les dones al mercat de treball, o des
de la perspectiva estrictament econòmica, hi ha un
acord molt universal al respecte: una de les inversions
públiques amb més retorn social i econòmic que es
pot fer és la d’oferir educació de qualitat als infants
de 0 a 3 anys. 
Oferir educació de qualitat en els moments inicials

permet prevenir en el futur les desigualtats educati-
ves que costen molt de tancar. L’evidència científi-
ca és aclaparadora: l’exposició a l’estimulació precoç
que ofereix una educació de qualitat en la primera in-
fantesa té uns efectes sobre el desenvolupament cog-
nitiu i socioafectiu dels infants que s’arrosseguen a
les etapes educatives posteriors. Sense aquesta in-
tervenció, les desigualtats en els estímuls que reben
els infants en funció del seu context familiar són molt
grans, i es reprodueixen en el futur. A més, els estu-

dis que miren els efectes a llarg termini observen, de
manera molt consistent, com haver rebut una edu-
cació de qualitat en aquesta etapa s’associa a resul-
tats molt millors en l’edat adulta, tant pel que fa al
mercat de treball com a altres aspectes com la salut
física i mental.
La raó fonamental té a veure amb el procés de

maduració dels infants. És en les primeres etapes
quan la receptivitat és màxima, i per això és molt més
fàcil aconseguir resultats quan es fan intervencions
molt aviat. Més tard, en etapes educatives posteriors,

costa més que els esforços que s’hi destinen siguin
tan efectius. 
Tot això, a més, va acompanyat d’un efecte posi-

tiu que va més enllà dels infants. Permet reforçar la
incorporació de les dones al mercat de treball, per-
què es poden reduir les interrupcions en la trajectò-
ria laboral de les mares. I són precisament aquestes
interrupcions un dels factors més importants en les
desigualtats que es produeixen al mercat de treball
entre homes i dones. De fet, aquesta mesura té el po-
tencial de matisar la bretxa salarial de gènere, que està
molt relacionada amb la maternitat. I, òbviament, ofe-

rir educació gratuïta des de més aviat contribueix a
fer més sostenible la creació de famílies, cosa que po-
dria afavorir la fertilitat.
Tot apunta, doncs, en la mateixa direcció. Qual-

sevol inversió pública en aquesta etapa hauria de ser
prioritària perquè té efectes molt positius, tant des
del punt de vista de la justícia social, la redistribució
i la igualtat d’oportunitats com des del punt de vis-
ta del desenvolupament dels infants i del suport a les
famílies i la igualtat de gènere. 
Al nostre país, malauradament, encara anem en-

darrerits en això. Tot i els esforços fets des de diversos
àmbits, com molts municipis, hi ha dèficits impor-
tants. La crisi del 2010 va suposar un cop molt fort,
del qual el sistema encara no s’ha recuperat del tot.
Per això cal saludar l’anunci del president de la Ge-
neralitat d’incorporar la gratuïtat de P2 al sistema
educatiu, perquè és una mesura que va en la direc-
ció correcta: dedicar esforços públics allà on poden
tenir més efectes.
Incorporar el P2 a les escoles com ja es fa en al-

tres indrets com el País Basc permetrà que molts
infants avancin un any la seva entrada en el siste-
ma educatiu. Ara sabem que, a banda de l’estalvi i
alleujament que suposa per a les famílies, això aju-
darà al desenvolupament cognitiu dels infants en
el llarg termini. Per això és molt important que l’a-
nunci es concreti. Cal assegurar la generalització de
P2 com un primer pas per a la universalització de
l’etapa 0-3, i sobretot cal garantir que els infants
d’entorns més vulnerables en facin ús. 

Oferir educació de qualitat en els
moments inicials permet prevenir
les desigualtats educatives futures
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per Jordi Muñoz

A l’escola als dos anys
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Poveda renuncia a l’alcaldia de Sant 
Joan Despí per centrar-se en el Senat1

2 Un fons alemany compra 69 
pisos per llogar a Esplugues

Incertesa entre els paradistes de Can 
Vidalet d’Esplugues pel nou mercat

Sant Joan Despí vol reduir un 55% 
les emissions per veí en 9 anys

Polèmica per la ubicació de la futura 
deixalleria de Sant Just

El + llegit líniatres.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Tres no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@FrankiPereira: Per no tenir res a cele-
brar el 12 d'octubre trobo que molta gent
de diferents departaments de la Genera-
litat avui [dilluns 11] està de pont...

@Ramon_Espadaler: Sobre la pèrdua
d’autoritat dels @mossos: el problema és
profund i té l’origen en actituds impròpies
de qui té la responsabilitat de governar.

#PèrduaDAutoritat

@aleixsarri: Aquestes presses sobtades
pel retorn del MHP @KRLS mostren que
l'exili és la victòria política més gran de
l'independentisme post 1-O.

#FreePuigdemont #ResACelebrar

Els semàfors

La passarel·la de moda 080
Fashion Barcelona ha escollit

l’Espai Xavier Corberó i el
Monestir Montsió d’Esplugues

per fer-hi les filmacions de l’edició
d’enguany. És una gran ocasió
perquè la ciutat promocioni 

part del seu patrimoni.
pàgina 10080 Fashion

Els veïns de Mas Lluí reclamen
més equipaments i serveis per
al barri. A més, l’oposició retreu
al consistori falta de previsió a
l’hora de planificar la zona. Al

seu torn, el govern municipal hi
anuncia millores en la mobilitat i

l’obertura d’un centre cívic.
pàgina 16Aj. de Sant Just

L’arquitecte Ricardo Bofill ha
estat investit doctor honoris

causa per la Universitat
Politècnica de Catalunya (UPC).
Bofill, que va obrir el seu taller a
Sant Just el 1963, es reivindica

així com un dels millors
arquitectes vius de Catalunya.

pàgina 16Ricardo Bofill

La clau

Vuit del matí a l’aula d’un
institut públic de Barce-
lona entre Nou Barris i

Sant Andreu. 24 alumnes de
primer de Batxillerat. Alguns,
pocs, encara mig adormits de-
cideixen allargar una mica més
l’atordiment de la nit passada.
La majoria tenen una certa ex-
pectació i relaxament pel fet de
tenir un “no profe” al davant. A
la pissarra hi projecto una fo-
tografia d’una avinguda del
centre d’una gran ciutat i la
pregunta és: hi veieu cap em-
presa? Quines? Un senzill ex-
ercici per explicar que les em-
preses estan molt presents en
les nostres vides. Molt més del
que la majoria de joves de 17
anys es pensa.
Segons l’enquesta que la

fundació FemCAT ha fet al pro-
fessorat de més de 100 escoles
de Catalunya (ESO, Batxillerat
i Cicles), els estudiants catalans
saben què és una empresa, però
les veuen lluny de la seva reali-
tat i les relacionen amb este-
reotips que les vinculen amb
conceptes com la generació de
beneficis i el poder. A l’enques-
ta també hi han participat em-
presaris i directius d’un col·lec-
tiu de més de 300 que, des de fa
més de deu anys, impartim xer-
rades als instituts de tot Cata-
lunya. Per als enquestats, el
principal problema és que els jo-
ves tenen un coneixement molt
parcial del que és l’empresa i no-
més pensen en aquestes orga-
nitzacions com el lloc on aniran
a treballar en un futur.
En les converses que s’esta-

bleixen a l’aula durant aquestes

Escola i empresa
per Martí Casamajó

sessions, molt sovint hi detecto
la percepció que treballar en
una empresa és una cosa que
hauran de fer per guanyar-se
la vida, però que segurament
hi trobaran un ambient hostil
per part del cap o de l’empre-
sari, que només està pendent
de fer diners. Quan els pre-
gunto si creuen que les em-
preses enganyen els clients, la
resposta és gairebé unànime:
sí! La feina és meva per con-
vèncer-los que, avui dia, les
empreses que “enganyen” els
seus clients no tenen cap futur.
Pel que fa a la figura de

l’empresari, el 40% del pro-
fessorat opina que per a la
majoria dels seus alumnes
són persones riques i pode-
roses, però també són cons-
cients que treballen moltes
hores, que estan comprome-
ses amb el que fan i que pre-
nen decisions difícils. Altres
docents destaquen alguns er-
rors comuns, ja que alguns es-
tudiants confonen la propie-
tat amb la direcció de l’em-
presa, i altres relacionen l’em-
presari només amb la figura
de l’autònom i l’emprenedor.
No cal fer apologia de

l’empresari; n’hi hauria prou
amb apropar molt més els
joves al món de l’empresa fu-
gint d’estereotips ridículs i
caducs. No oblidem que du-
rant 15 anys els nens de Ca-

talunya han gaudit de la fa-
mília del Club Súper 3, on hi
havia un personatge malèvol
que només pensava en els di-
ners i el poder: el senyor Pla,
propietari i empresari.
Tenim molts reptes al da-

vant i una sensació de no sa-
ber com abordar-los cada cop
més gran i generalitzada. Hem
de créixer o decréixer? No po-
dem créixer com fins ara, però
si decreixem, com pagarem les
pensions? I com es guanyaran
la vida els nostres fills? Les xi-
fres d’atur juvenil al nostre
país són esfereïdores des de fa
molts anys. La taxa a Espanya,
la pitjor de la Unió Europea,
està al voltant del 37%, men-
tre que la mitjana europea és
del 17%. Això són uns 570.000
joves entre 16 i 25 anys. Si no
ho resolem, no hi haurà cap fu-
tur per a ells (encara que sal-
vem el planeta).
Ens cal un canvi de model

econòmic, però sigui quin si-
gui les empreses hi conti-
nuaran tenint un paper molt
important, que no hauria de
ser gaire diferent del que els
mateixos estudiants valoren
com a aspectes positius: que
les empreses siguin rendi-
bles, que tinguin cura dels
treballadors, que facin pro-
ductes i serveis necessaris
per a la societat i que generin
llocs de treball. Amén!
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NLes millors
perles

Resen amb espelmes davant de la Catedral de Toledo per
purificar-la després de publicar-se un fogós vídeo de 

C. Tangana i Nathy Peluso enregistrat a l’interior del temple.
L’arquebisbe ha demanat perdó per “l’ús indegut d’un lloc sagrat”.

Boris Johnson ha passat una setmana de vacances a
Marbella mentre el seu país, el Regne Unit, està en

plena crisi de subministraments. Ho ha fet aprofitant un
recés en l’activitat parlamentària, però no ha agradat gaire.

L’últim vídeo que s’ha fet viral a les xarxes és el d’un home
circulant per unes vies dels Ferrocarrils de la Generalitat de

Catalunya en patinet elèctric. El vídeo només dura uns 8 segons,
però FGC ja ha denunciat el patinador. La broma li pot sortir cara.

La Policia Nacional presumeix de “megadron”. Es tracta
de la seva última adquisició, un dron gegant de 600

quilos de pes. S’utilitzarà per accedir a zones contaminades
i a espais aeris reduïts en lloc de fer-ho en helicòpter.

LA FOTOAlbert Cadanet/ACN

L’1 d’octubre va ser un referèndum fet basant-se en les lleis aprovades pel Parlament de
Catalunya i convocat pel Govern de la Ge-
neralitat, encapçalat pel president Puigde-

mont, per fer possible el mandat democràtic de la ma-
joria de catalans i catalanes en unes eleccions. Per tant,
va ser un procés plenament legítim i vàlid. Responia
a la voluntat majoritària del poble de Catalunya de po-
der exercir el dret democràtic d’autodeterminació, en
funció de la nostra tradició i forma de ser com a societat
de base democràtica.
L’Estat espanyol podia correspondre el repte i la pe-

tició de democràcia que fèiem els catalans acceptant i re-
coneixent els nostres drets. Això hauria demostrat que
l’Estat espanyol és un estat modern i democràtic. Però
no ho va fer. Va triar, unilateralment, la via de la repressió.
Els dies previs al referèndum, i especialment l’1 d’oc-

tubre, va aparèixer la violència i la repressió de
l’Estat, amb detencions il·legals de membres de
la Generalitat, entrades il·legals en empreses ca-
talanes i altres immobles del país, la coacció dels
cossos de seguretat espanyols i, fins i tot, les cla-
res irregularitats, i per tant il·legalitats, de pro-
cessos judicials que van vulnerar drets bàsics
de moltes persones. Tot plegat sense oblidar les
amenaces (també il·legals) de la Fiscalia a càr-
recs electes locals i treballadors públics.
Aquests fets antidemocràtics i repressius de

l’Estat van fer que l’organització final del refe-
rèndum de l’1 d’octubre s’hagués de fer basant-
se en el gran treball, imaginació i fortalesa del
moviment independentista i dels seus lideratges insti-
tucionals i socials. I, sobretot, amb l’esforç, voluntat, il·lu-
sió i implicació de milers de catalans i catalanes.
Aquesta unió, lideratge, confiança i il·lusió va fer que,

tot i la violència emprada per l’Estat els dies previs i es-
pecialment durant el referèndum, l’1 d’octubre fos la ma-
nifestació democràtica més gran que s’ha vist mai a Eu-
ropa en les últimes dècades i la més important de la his-
tòria de Catalunya.
Aquells dies vaig poder viure en diverses zones del país,

i especialment al Baix Llobregat, la increïble força i de-
terminació del poble de Catalunya. L’esperit democrà-
tic i d’un sol poble que va fer possible l’1 d’octubre. Aque-
lla energia que vam ser capaços de demostrar és abso-
lutament imparable. Un esperit que seguim tenint,
però que hem de ser capaços de tornar-lo a fer efectiu.
Passat l’1 d’octubre, i especialment passat el 3 d’oc-

tubre, també van venir errors per part de l’indepen-
dentisme, que ara, vistos amb la perspectiva del temps,
segur que hauríem fet diferent. Però també estic con-
vençut que hem après dels errors, i també hem de te-
nir clar quins van ser els principals encerts. El prin-
cipal encert és l’enfocament de la nostra reivindica-
ció des de la democràcia versus els que la neguen per
tots els mitjans.
Un cop vist el gran resultat del referèndum, l’Estat

espanyol podria haver intentat respondre-hi amb de-
mocràcia, però no ho va fer. Va optar per la venjança
i va seguir la via repressiva. De fet, la va incrementar
amb la detenció dels Jordis, la dissolució de les insti-
tucions democràtiques de Catalunya (el 155) i l’em-
presonament i l’exili del Govern legítim. Tot plegat sen-
se oblidar el no parar d’accions contra el Parlament i
el Govern que continuen fins avui, tot i les clares vic-

tòries de la majoria independentista el 21D i el 14F. Fins
i tot l’Estat manté, des del 155, una constant campa-
nya de mentides per intentar culpabilitzar l’indepen-
dentisme de dividir la societat catalana.
La societat catalana ha estat des de sempre una so-

cietat democràtica, que ha defensat i lluitat per recu-
perar (durant la República, durant les diverses dicta-
dures espanyoles, durant la Transició…) i defensar els
fonaments d’una societat que basa la seva convivèn-
cia en els processos i la defensa dels drets democrà-
tics. Qui nega aquests drets (l’Estat) és qui trenca la
nostra convivència.
Qui va lluitar per la Transició, per defensar la llen-

gua durant la dictadura, pels drets dels treballadors i tre-
balladores, per la República… Lluitava per drets de-
mocràtics, perquè no s’utilitzi la repressió per impedir
la voluntat del poble i per tenir dret a decidir lliurement.

La repressió exercida per l’Estat des de la tardor del
2017 contra el poble de Catalunya, com a societat cívi-
ca, pacífica i democràtica, és una mostra clara de la vo-
luntat unilateral de l’Estat de no escoltar ni respectar la
societat catalana, des d’una posició de l’ús de la força i,
per tant, de comportament antidemocràtic.
Ara tenim els cants de sirena de la taula de diàleg.

Una taula on clarament ens han dit que no podrem par-
lar ni d’amnistia ni d’autodeterminació i, fins i tot, que
no té terminis, ni calendari clar, ni relators, ni media-
dors, ni observadors… Potser cal ser clars… No és ni cla-
ra ni real la voluntat de diàleg per part de l’Estat. Ells
imposen les seves condicions, una mostra més del com-
portament i imposició unilateral. Més aviat sembla una
estratègia de l’Estat per dilatar el procés democràtic de
l’independentisme, que així es vagi debilitant i, fins i
tot, entrant en contradiccions. Amb un altre objectiu:

fer creure a la comunitat internacional que el
“problema català” s’ha resolt.
Catalunya seguim tenint la força de la raó

en la nostra principal reivindicació, la demo-
cràcia. L’independentisme és un moviment de-
mocràtic, construït en la nostra tradició i cohesió
com a societat, que basa la seva convivència en
la tradició per la defensa de la democràcia. I per
molta força, repressió i mentida que pugui ex-
ercir l’Estat, sempre hi serem, perquè no po-
dem admetre ni deixarem que s’imposin com-
portaments antidemocràtics de l’Estat.
La base sòlida de la nostra convivència so-

bre els principis de la democràcia, el motiu i la
força del moviment independentista, sempre hi serà, i
més aviat que tard aconseguirem vèncer l’actitud re-
pressiva i antidemocràtica de l’Estat.
Una de les estratègies que tenim l’independentisme

és la denúncia constant d’aquesta repressió i enganys.
El president Puigdemont és l’element més important que
tenim en aquests moments, pel que representa, pel seu
lideratge i pel reconeixement i respecte internacional que
s’ha guanyat, sobretot en les opinions públiques. I com
ha demostrat recentment, posa constantment en evi-
dència les males arts de l’Estat espanyol i, fins i tot, les
seves mentides al Tribunal Europeu.
Tenim un mandat i la raó democràtica, tenim el

lideratge del president Puigdemont i tenim la força
amb la qual vam fer realitat el referèndum de l’1 d’oc-
tubre. Quatre anys després, tot és possible. Només
depèn de nosaltres.
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per Joan Ramon Casals, coordinador de Junts per Catalunya a les comarques de Barcelona

1 d’octubre: un acte de democràcia
Mirada pròpia
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4La Generalitat ha creat l’oficina
del pla pilot per implementar la
Renda Bàsica Universal, una de les
mesures recollides als acords entre
les formacions independentistes
per a la investidura i que està diri-
gida pel sociòleg Sergi Raventós. La
Renda Bàsica Universal és una as-
signació monetària equivalent al
llindar de la pobresa que es basa en
tres principis: individualitat, uni-
versalitat i incondicionalitat. Per
tant, la rep tothom. Com que és una
mesura de política social d’accés a
una renda i un mecanisme de re-
distribució de la riquesa, podria fer
front a diversos problemes, com la
pobresa, l’atur, la precarietat la-
boral, la desigualtat de gènere, els
malestars psicològics i l’estrès que
generen les inseguretats i dificul-
tats econòmiques.

En els pròxims dos anys, aques-
ta oficina del Govern (adscrita al
departament de la Presidència) li-
derarà una prova pilot que es farà
en dos segments de la població i
que servirà per analitzar la viabili-
tat de la mesura i com es podria
aplicar a tota Catalunya.

Catalunya, amb dades del 2020,
tenia un 26,3% de la població en risc
de pobresa o d’exclusió social, i si
ens referim a la infància, un 35,9%
dels i les menors de 18 anys estan
en risc de pobresa o d’exclusió so-
cial. La iniciativa de la Generalitat,
per tant, vol analitzar aquesta re-
alitat més propera i se sumarà al

conjunt de proves d’aplicació d’a-
questa renda que des de fa molts
anys s’estan fent arreu del món, com
ara al Canadà, als EUA, a l’Àfrica, a
l’Índia, a Finlàndia, als Països Baixos,
a Barcelona, a Alemanya, al Brasil o
a Corea del Sud, entre d’altres.

Els pilars de la Renda 
Bàsica Universal
Fa molts anys que es parla de la

Renda Bàsica Universal, principal-
ment en contextos més especia-
litzats i acadèmics. En els darrers
anys, i sobretot des de l’inici de la
pandèmia de la Covid-19, han
augmentat els articles, els mani-
festos de moviments socials i tam-
bé el suport d’entitats i de perso-
nalitats que han facilitat a sectors
cada cop més amplis de la pobla-
ció aproximar-se a una mesura
política que serà ben present en les
nostres societats els pròxims anys. 

La renda bàsica no és una
subvenció, ni un subsidi ni un
sistema de protecció social con-
dicionat. No cal demostrar un de-
terminat estat de pobresa, estar
cercant feina o haver-la perdut. La
incondicionalitat és una caracte-
rística distintiva d’aquest tipus
de renda. La fa diferent de totes les
prestacions d’atur, rendes míni-
mes de pobresa, ingrés mínim
vital o la mateixa Renda Garanti-
da de Ciutadania actual. Es percep
abans d’entrar en una situació de
pobresa, és preventiva. No es per-
cep quan ja has caigut en la po-
bresa o l’extrema pobresa. 

La incondicionalitat té diversos
avantatges respecte de les pres-
tacions condicionades. D’entrada,
té una simplicitat administrativa
que la fa més àgil i efectiva. A la
pràctica, es tradueix en una trans-
ferència mensual a totes aquelles
persones ciutadanes o acreditades
en un espai determinat. 

Un segon avantatge de la ren-
da és que permet evitar l’estigma-
tització dels perceptors. No els cal
identificar-se com a pobres, malalts,
persones amb discapacitat, etc.
Està estudiat que hi ha una pro-
porció de gent que no accedeix als
subsidis condicionats per les difi-
cultats d’accés, pel desconeixe-
ment, per no disposar de tota la do-
cumentació justificativa i també

per no voler donar explicacions so-
bre la seva vida.

Evitar la “trampa de la pobresa”
I un altre avantatge és que la Renda
Bàsica Universal permetria superar
el problema anomenat “trampa de
la pobresa”, que es produeix quan les
persones que perceben un subsidi
es frenen i descarten cercar una fei-
na remunerada amb un salari d’un
import similar pel fet que suposaria
la pèrdua de l’esmentat subsidi i una
dificultat de tornar a recuperar-lo en
cas de pèrdua de la feina.

En el context de l’actual mer-
cat laboral, substituir i renunciar a
un subsidi estable, periòdic i re-
gular per un salari probablement
inestable i mal pagat d’una ocu-
pació en molts casos precària no
sembla una opció d’allò més opor-
tuna i racional. Amb aquesta ren-
da, en ser incondicional, el fet de
treballar en una feina remunerada
no implicaria perdre-la. Podem
acumular diversos ingressos, i en
el cas que superin determinat llin-
dar, haurem d’ajustar comptes
amb el sistema impositiu.

LaGeneralitat crea l’oficinadel plapilot 
per implementar laRendaBàsicaUniversal

» Es farà una prova pilot durant dos anys per veure com es podria aplicar 
a tota Catalunya aquesta ajuda universal, individual i no condicionada a cap requisit

La renda bàsica 
no és una subvenció
ni un subsidi

Un avantatge de la renda és que permet evitar l'estigmatització dels perceptors. Foto: Arxiu (Imanol Olite/ACN)

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA

Es percep abans
d'entrar en una
situació de pobresa

Pàgines especials
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@EnricGoma: Si viuen a la Barcelona ve-
lla, els recomano molt el sastre pakistanès
del carrer Ponent abans d'arribar a Peu
de la Creu. És un cosidor excel·lent.

@dracdolot: Que Netflix emeti una sèrie
titulada "La brutal veritat sobre la dicta-
dura de Franco" i no s'atreveixi a doblar-la
al castellà ja ho diu tot.

@adammartinsk: A mi la teràpia em va
salvar de la infelicitat extrema. Feu teràpia,
coi, que no passa res. #DiaInternacional-
SalutMental.

Flaixos

Tribuna

Internet ha portat noves formes de guanyar diners
i nous camins cap a la realització professional.
Les persones curioses, empàtiques, ambicioses
i amb ganes de comunicar poden viure de les se-

ves fílies en l’entorn digital. Ibai Llanos ha trobat el
camí explicant, per exemple, com jugar a videojocs o
comentant partits de futbol a través del seu canal de
Twitch. La catalana Aida Doménech, més coneguda
com a Dulceida, ha fet el mateix en el sector de la moda
a través d’Instagram.
Cada vegada és més freqüent sentir conceptes com

economia dels creadors o economia de la passió per
referir-se al fenomen de les persones que divulguen co-
neixements i generen prou ingressos per viure d’això.
Algunes consultores han començat a quantificar el vo-
lum de mercat generat per aquests creadors apassio-
nats. La companyia SignalFire, per exemple, diu que
hi ha 50 milions de persones que obtenen ingressos a
través de diferents plataformes socials com YouTube,
Instagram, Snapchat, Twitch, Tiktok, Substack, Pa-
treon, etc.
De fet, ser youtuber és la cinquena professió més

desitjada pels nens i nenes espanyols d’entre 4 i 16 anys,
segons la darrera enquesta “Què vols ser de gran?” ela-
borada per la consultora de recursos humans Adecco.
Només està precedida per la de futbolista, metge, po-
licia i professor. A les aules universitàries és fàcil tro-
bar joves que desitgen ser el pròxim Ibai Llanos o la
pròxima Dulceida. Però paral·lelament a l’economia
dels creadors o a l’economia de la passió és urgent re-
ferir-se a altres termes menys sexys com, per exemple,
l’autoexplotació o la vida-treball, adaptats magis-
tralment a l’economia del segle XXI per la filòsofa Re-

medios Zafra en llibres com El entusiasmo. Preca-
riedad y trabajo creativo en la era digital, premi Ana-
grama d’Assaig 2017.
Què passa amb tots aquests xavals que ho intenten

però no ho aconsegueixen? Qui els torna les relacions
d’amistat que no van tenir? I els estudis i els esports
que es van perdre? En definitiva, qui dona veu a les
frustracions aparellades a aquesta economia de la pas-
sió? Molts treballadors motivats i vocacionals, a qui els
importa el capital simbòlic, estan disposats a con-
templar el sou com una cosa secundària si la feina els
agrada. En les indústries culturals, cada vegada és més
freqüent que la feina es remuneri amb visibilitat en lloc
de fer-ho amb diners.
Fins i tot les estrelles de l’economia de la pas-

sió paguen car el preu de la vida-treball. Tant Ibai
Llanos com Dulceida han hagut d’aparcar en algun
moment la seva trajectòria professional per tenir
cura de la salut mental. La necessitat de generar
contingut contínuament i d’estar sotmès cons-
tantment a l’impacte que aquest genera, ja sigui a
través de quantes vegades es comparteix o quants
m’agrada i comentaris rep, produeix elevades do-
sis d’estrès i d’ansietat.
Sovint ens pensem que som amos del nostre tre-

ball-hobby, però sense adonar-nos-en resultem ser
esclaus d’un context laboral que ens anima a sub-
mergir-nos en una maquinària hiperproductiva per
obtenir visibilitat. Fa anys que penso que l’autènti-
ca revolució és fer cada dia la migdiada. Un dels as-
pectes clau per sobreviure avui dia és fixar els límits
per no portar una vida-treball. Des d’aquí els animo
a intentar-ho. Sort i feliç becaina.

Què passa amb 
tots aquests xavals 
que ho intenten però 
no ho aconsegueixen? 

Qui els torna les 
relacions d’amistat 
que no van tenir?

“

“
per Susana Pérez

Economia de la passió o autoexplotació?
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El consistori reclama al
Govern  la Línia 3 del metro

INFRAESTRUCTURES4El govern
municipal ha reclamat a la Ge-
neralitat que impulsi l’arribada
de la línia L3 de metro al centre
d’Esplugues i a l’Hospital de
Sant Joan de Déu, una promesa
que va contraure el Govern  el
2017 i de la qual se sap ben poc. 
Aquest va ser un dels princi-

pals temes que van estar sobre la
taula durant la reunió de finals
de setembre entre el delegat del
Govern a Barcelona, Toni Mor-
ral, i membres del govern mu-
nicipal. En aquesta línia, l’A-
juntament va reclamar que s’am-

pliï la línia R3 de Rodalies, de
Cornellà a Zona Universitària,
passant per Esplugues.
El govern municipal també

va exigir la construcció del CAP
a Can Clota i l’ampliació del de
Lluís Millet, a més de la cons-
trucció d’una residència per a
gent gran al municipi.
L’alcaldessa Pilar Díaz va

destacar el to “positiu” de la
trobada, mentre que Morral
va voler agrair la “generositat”
d’Esplugues a l’hora d’acollir
equipaments d’interès “no no-
més municipal”. 

Les obres dels pisos socials de
Sant Mateu arrencaran aviat

HABITATGE4En el marc del
vuitè Congrés Internacional de
l’Associació de Dones Profes-
sionals del Sector Immobiliari
(AMPSI), celebrat a principis de
mes, l’alcaldessa Pilar Díaz va
anunciar que abans de finalitzar
l’any arrencarien les obres per
edificar pisos de promoció social
al carrer Sant Mateu, inclosos
en el Pla Porta BCN. 
Díaz, a més, va assegurar

que els primers pisos es comen-
çarien a lliurar al llarg del 2023.
Està previst que en aquests ter-
renys s’hi facin un màxim de 132

habitatges de protecció oficial i
78 més de lloguer protegit. 
Aquests habitatges van estar

a l’epicentre d’una picabaralla
entre el govern municipal del
PSC i el grup d’ERC el mes pas-
sat. Els republicans lamenta-
ven que el govern municipal no
hagués comprat tot el solar per
fer-hi més pisos socials. 
Díaz també va anunciar que

el pròxim semestre començaran
les obres del pla residencial de
Montesa, que preveu construir
1.059 habitatges, 70% dels quals
de lloguer assequible.

Els Pandora Papers també
esquitxen la cantant Shakira

FAMOSOS4La investigació dels
Pandora Papers, publicada fa
uns dies per un consorci inter-
nacional de periodistes, apunta
que la cantant Shakira, resident
a Esplugues, va obrir societats
offshore a les Illes Verges l’any
2019. La cantant, però, ha sortit
al pas mitjançant un comunicat
en el qual assegura que les em-
preses van ser “degudament de-
clarades” a Hisenda i que estan
en “procés de liquidació”. 

Shakira està també a l’espe-
ra de judici per presumptament
defraudar 14,5 milions a Hisen-
da entre els anys 2012 i 2014. 

ATACADA PER SENGLARS
Periodistes i Hisenda no són els
únics que han posat la seva aten-
ció en la cantant colombiana
darrerament, ja que a principis
de mes va publicar un vídeo en el
qual explicava que havia estat
atacada per un grup de senglars.

Un moment de la trobada entre les dues administracions. Foto: Ajuntament

Shakira viu a Esplugues. Foto: Arxiu

Solidaritat | La ciutat envia roba i material escolar a la Palma
L’Associació de Voluntaris de Protecció Civil ha reunit cinc caixes amb 500 kilograms de materials
procedents de donacions per enviar a l’illa de la Palma, que està patint l’erupció d’un volcà. Es tracta
de roba, material escolar i de protecció.  La crida encara continua oberta per recollir més recursos.

PROMOCIÓ4Durant uns dies,
els noms més importants de la
moda catalana van desfilar per
la ciutat amb motiu de la 080
Barcelona Fashion, el certamen
que organitza la Generalitat a
través del Consorci de Comerç
i que serveix com a altaveu de
les creacions dels dissenyadors
més influents del moment: Ave-
llaneda, Custo Barcelona, Júlia
G. Escribà o Moisés Nieto, en-
tre altres, van visitar la ciutat
per presentar les seves propos-
tes de moda.
En aquest sentit, dos espais

emblemàtics de la ciutat van
servir com a escenaris per a les
gravacions dels passis de moda,
que s’emetran en format digital
entre els dies 25 i 28 d’octubre.
Estem parlant del característic
Espai Xavier Corberó –la casa
museu on va viure aquest influ-
ent artista– i del Monestir de
Montsió, un edifici que va ser
transportat pedra a pedra des de

Barcelona i que ara s’ha conver-
tit en el backstaged’un acte que
vol fer visibles “la creativitat, el
disseny i la innovació”. 

PROMOCIÓ PER A LA CIUTAT
Des de l’Ajuntament destaquen
l’oportunitat que suposa per a la
ciutat acollir un esdeveniment

d’aquestes característiques. De
fet, és la primera vegada que el
080 –l’antiga passarel·la Gaudí–
surt de la capital catalana. “La
suma de la nostra arquitectura
més singular amb la moda més
creativa i innovadora em sembla
molt prometedora”, afirma l’al-
caldessa, Pilar Díaz.

L’Espai Xavier Corberó, seu del 080 Barcelona Fashion. Foto: 080 BF

Esplugues es converteix en
l’epicentre de la moda catalana 
» Dos espais de la ciutat són l’escenari de la 080 Barcelona Fashion

» Les desfilades s’emetran en format digital a causa de la pandèmia



11 | 

líniatres.catOctubre 2021Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517



| 12

líniatres.cat Octubre 2021 El reportatge del mes

Un exercici ràpid per
començar: pensa en
un grup de música ca-
talà. En una artista

catalana. En un escriptor català.
En una directora de cinema de
Catalunya. Ja ho tens? És molt
probable que pel teu cap hagin
passat bandes de pop o de rock
com Manel, Mishima o Els Ca-
tarres. Escriptors com Jaume
Cabré, Marta Orriols o Quim
Monzó. Directors com Isona Pas-
sola o Ventura Pons. Certament,
tots aquests són artistes reputats,
però només representen una part
del nostre país. Una part allu-
nyada dels barris més humils de
la metròpoli, situats en ciutats
com Cornellà, Santa Coloma o
l'Hospitalet, i que des de fa temps
s'han convertit en un planter de
joves creadors.
Tornem a jugar: pensa de

nou. Ara, però, en un artista nas-
cut en una ciutat de la regió me-
tropolitana que no sigui Barce-
lona. Indefectiblement, segur que
et ve al cap Rosalía, que es va criar
a Sant Esteve Sesrovires i que
sempre ha fet bandera dels seus
orígens humils i de la seva vin-
culació amb el Baix Llobregat. La
fama de la cantant és molt supe-
rior a la de qualsevol dels artistes
anomenats més amunt. 
També és més conegut el Mo-

rad, el fenomen musical de moda
de l'Hospitalet de Llobregat, el ví-
deo més vist del qual arriba als 35
milions de visites a YouTube. Fins
i tot un artista com Beny Jr., un to-
tal desconegut a la secció cultural
del Telenotícies de TV3, té temes
amb més reproduccions a Spotify
que la cançó més escoltada de
Lluís Llach i més seguidors que Ma-
nel. O encara més increïble: Ghet-
to Boy, un jove de Sant Celoni que
treballa de mosso de magatzem, té
cançons a les xarxes que arriben al
milió de visites. Això sí, només gua-
nya 300 euros per aquest nombre
ingent de reproduccions: és l’eco-
nomia de plataformes. 

INVISIBILITZACIÓ
Com pot ser que artistes amb mi-
lers i milions de seguidors no tin-
guin cabuda en els mitjans ge-
neralistes? “Les músiques peri-
fèriques tenien un tap en part
produït per la mirada racista i
classista dels mitjans”, explica
el periodista especialitzat en mú-
sica Nando Cruz. “Ho tenien
complicat per arribar al mains-
tream, però les xarxes han fet que
sorgeixin”, reflexiona. Segons el
seu parer, la indústria musical i el
sector de la comunicació estan di-
rigits per les classes mitjanes i al-
tes, que menyspreen aquesta cul-
tura perifèrica. Així, els perio-
distes que viuen o han nascut a
barris com l'Eixample o Gràcia no
posen el focus en les ciutats me-
tropolitanes. “Cobreixen con-
certs d’artistes que parlen dels pe-
tits detalls de la vida i no pas de
músics que tracten els problemes
socials”, diu Cruz.
En aquest sentit, la rapera Lil

Russia, nascuda a Montcada Bi-
furcació, explica que ella va ini-

ciar-se en la música fent cançons
amb bases instrumentals que
trobava per internet, però no va
començar a tenir cert èxit fins
temps després. “Per fer-te un
lloc has de venir a Barcelona a co-
nèixer gent, perquè a Montcada
és impossible. No hi ha xarxa i la
música urbana és zero”, diu ara
que té tres discos al mercat.
Les distàncies que separen

Montcada de Barcelona són ínfi-
mes des d'un punt de vista geo-
gràfic, però com diu Lil Russia,

poden ser enormes i significar la
diferència entre tirar endavant la
teva carrera o no fer-ho. Són els
mateixos abismes dels quals par-
la Carol Rodríguez. Aquesta di-
rectora de cinema és, juntament
amb la seva germana, autora de
la pel·lícula Chavalas, un retrat de
quatre amigues que viuen al bar-
ri obrer de Sant Ildefons, a Cor-
nellà. “Quan vaig arribar a la
universitat era el primer cop que
sortia del barri... Va ser com un
xoc cultural, perquè em vaig bar-

rejar amb gent que no era de la
meva ciutat i no n'hi havia gaire
que tingués pares migrants i que
no fossin llicenciats”, explica. “La
igualtat no és real, i en el cas de
les dones de classe obrera el sos-
tre de vidre és clar”, afirma.
Amb matisos, Queralt Lahoz,

una cantant originària del barri de
les Oliveres de Santa Coloma de
Gramenet, també relata les bar-
reres per viure de la música:
“Dedicar-te al que t'agrada és
difícil quan no tens recursos eco-

nòmics... Evidentment, jo no soc
de Sarrià o de Gràcia, però sen-
to que per venir de l'extraradi no
ho he tingut tan difícil. He lluitat”.

ESTIGMA
De vegades, la barrera invisible
entre certs barris i el centre me-
tropolità s'expressa amb indife-
rència. En altres ocasions, la re-
lació entre aquests dos mons és
més agressiva. “Des de fora hi ha
una mica el clixé de gueto. Es pen-
sa que venim d’un lloc violent i in-

Queralt Lahoz és un dels referents de la cultura nascuda en una ciutat de l'extraradi metropolità. Foto: Say It Loud

Tot i que els mitjans de comunicació generalistes no en fan gaire cas, els artistes
de les ciutats de l'extraradi metropolità estan cada cop més presents a la vida
cultural catalana gràcies a les xarxes socials. Parlem amb algunes de les veus

joves nascudes a ciutats com Montcada, Santa Coloma o Cornellà.

Orgullosament 
de la metròpoli
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n Ja no es pot dir que el Morad sigui
un fenomen inesperat. Cada cop que
publica un vídeo a les xarxes té mi-
lions de visites, i el seu darrer concert
va ser a l’Estadi Olímpic, la Meca de la
música en directe a Barcelona, on han
actuat Bruce Springsteen o Madon-
na. El cantant de 22 anys, nascut al
barri de la Florida de l’Hospitalet en
el si d’una família d’origen marroquí,
va iniciar la seva carrera amb 14 anys.
Aleshores enviava als amics les seves
cançons per WhatsApp. Un dia que
acompanyava a l’estudi de gravació
Beny Jr., un altre cantant amb milions

de seguidors, va decidir provar sort i
enregistrar els seus temes. Anys des-
prés, el resultat són 415 milions de re-
produccions a YouTube o una actua-
ció privada a casa de l’influencer es-
panyol més famós, Ibai Llanos.  

“No és un brot d’ara, el problema
és que els mitjans anem anys enrere”,
afirma el periodista especialitzat en
música Nando Cruz. Per què té tant
èxit? Per què no se’n parla? Potser la
clau es troba en un panorama musi-
cal a anys llum dels artistes que vi-
uen en indrets com la Florida, el barri
amb més densitat de població de
tota la Unió Europea i amb una de les
rendes mitjanes més baixes de Cata-
lunya. “La música del Morad està

adreçada a uns col·lectius que són
majoritaris, tot i que no apareixen a
la televisió”, diu Cruz. “Hi ha molta
més gent de classe empobrida que
de classe alta. Gent que no té feina i
que no pot pagar l’entrada del Pri-
mavera Sound”, afegeix. 

En aquest sentit, el cantant, que rep
el sobrenom d’M.D.L.R. –que en fran-
cès significa Mec De La Rue (noi del car-
rer)–, ha sabut tocar les tecles adequa-
des per connectar amb els joves que,
com ell, han nascut a barris perifèrics,
siguin de Sant Adrià o de Cornellà. Els
ha fet sentir orgull o, com diu en una

cançó, els ha fet saber que viuen “entre
chicos pobres, pero no pobrecitos”. 

Les seves lletres parlen del barri,
de la família i de l’amistat, de l’odi a la
policia i de les identificacions per
perfil ètnic i social. En els seus vídeos,
gairebé sempre enregistrats a la Flo-
rida entre blocs de ciment, és fre-
qüent veure-hi molts nens: una clara
mostra del sentiment de comunitat
que enarbora. “Potser és l’artista dels
migrants, dels eternament exclosos,
la veritable majoria silenciosa”, refle-
xiona Nando Cruz. Vist així, té sentit
que en els seus concerts apareguin
banderes colombianes, libaneses o
marroquines. A quants concerts de
Manel hi ha gent amb banderes? 

El fenomen Morad

segur”, assenyala Lil Russia. “Te-
nia amics que em deien que, si ve-
nien a Cornellà, els robarien el
mòbil”, recorda Carol Rodríguez.
En cert sentit, aquests este-

reotips poden explicar-se per la
mirada despectiva envers la po-
bresa que perviu a la nostra so-
cietat. Els barris metropolitans
dels quals sorgeixen molts artis-
tes són sovint les zones més em-
pobrides de Catalunya. En xifres
es veu més de pressa. Sant Ilde-
fons: la renda mitjana anual per
habitant no supera els 9.000 eu-
ros. Les Oliveres: tampoc supe-
ra els 9.000 euros. Montcada Bi-
furcació: un altre cop no supera
els 9.000 euros. Sarrià: voreja els
30.000 euros. Gràcia: al voltant
del 16.000. L'Eixample: 20.000.
Els primers “són barris on el llo-
guer és barat i on les adminis-
tracions no inverteixen, però on
tothom intenta guanyar-se la
vida”, considera Lil Russia.

ROMANTITZACIÓ
Invisibilitzar, estigmatitzar i en-
cara un darrer perill al qual s'en-
fronten els artistes de la metròpoli:
la romantització. És a dir, el pro-
cés pel qual els mitjans i les clas-
ses benestants enalteixen la vida
als barris humils sense tenir una
postura crítica envers el que s’hi

viu. “La música feta des de l'ex-
traradi quan volen la invisibilitzen
i quan no la romantitzen. Els
arosd'or molen, però la droga no”,
diu Lil Russia. Queralt Lahoz ho
explica en altres termes quan
afirma que “qui parla de carrer no
és tant de carrer com diu”. “Qui ha
viscut el carrer no vol viure-hi, vol
tenir un bon sou. Comprar una
casa a la seva mare”, remata.
Segons explica el periodista

Nando Cruz, aquesta romantit-
zació es produeix perquè els mit-
jans de comunicació estan diri-
gits, escrits i fins i tot adreçats a
un perfil social molt concret, i tot
el que escapa d'aquest perfil so-
cial els és aliè. “És una mirada des
de la distància i no des de la vi-
vència”, considera.
La vida als barris perifèrics no

és una bassa d'oli i, per això,
molts artistes que hi han nascut
acaben marxant cap a altres in-
drets del centre metropolità amb
el sentiment de contradicció que
això els genera. En una xerrada
a l'Espai La Figa de l'Hospitalet
emmarcada en el cicle Narrati-
ves perifèriques, l'escriptor de
Sant Adrià Javier Pérez Andújar
ho resumia així: “Per poder ser jo,
tot el que necessitava era a fora
del barri”. En el mateix esdeve-
niment, Anna Pacheco, escriptora

“Està demostrat 
per musicòlegs que 
als espais més humils
és on hi ha més art,
perquè la gent se sent
al marge de la cultura
oficial, no té por
i arrisca més”

del llibre Listas, guapas, lim-
pias, en el qual una noia de clas-
se obrera entra en contacte amb
les classes adinerades de Barce-
lona, reconeixia que viure a fora
del barri provoca sentiments de
difícil gestió: “Jo ho porto amb
cert sentiment de culpa. De ve-
gades tinc ànsies de tornar amb
els meus amics del barri, perquè
em donen una sensació de refu-
gi absolut. Un dia penso una
cosa i l'endemà en penso una de
diferent”. Al cap i a la fi, potser la
postura més comuna és la que
descriu Lil Russia: “La relació
amb el barri va de l'amor a l'odi”.

ORGULL METROPOLITÀ
Ni estigma, ni invisibilització ni
romantització. Quan tot el soroll
que això genera s'apaga, els ar-
tistes metropolitans acaben sen-
tint el mateix: l'orgull envers el
lloc on han nascut. “Pots estar or-
gullosa dels teus orígens, això sí,
perquè jo, per exemple, al meu
barri he conegut gent treballa-
dora, humil i honesta que lluita
perquè no desnonin els seus ve-
ïns”, explica Queralt Lahoz per
afegir que és una manera de viu-
re que no ha vist en “les classes
beneficiades”.
Aquest sentiment pot tardar

anys a sorgir o no fer-ho mai. Ca-

rol Rodríguez explica que de ve-
gades s’avergonyia de ser d'on
era, però que amb el temps la ver-
gonya va convertir-se en orgull.
“A la plaça Catalunya de Corne-
llà hi ha una energia molt espe-
cial”, diu la directora. “Jo volia fu-
gir de les visions típiques que es
tenen... Volia fer un Girls al meu
barri i no a l'Eixample o a Gràcia.
Un Girlsde Cornellà, i per això la
pel·lícula es titula Chavalas”,
afirma referint-se a la sèrie esta-
tunidenca que narra la vida de
quatre noies de classe mitjana-
alta de Nova York.
I és que si parlem de cultura,

potser les ciutats metropolitanes
són més que necessàries i tenen
motius per a l’orgull. “Crec, i està
demostrat per musicòlegs, que
als espais més humils és on hi ha
més cultura. Espais on la gent se
sent al marge de la cultura oficial
i arrisca més. No té por de la cul-
tura generalista”, diu Nando Cruz.
Queralt Lahoz ho representa a la
perfecció: “Jo no soc salsera, ni
jazzera ni rapera. Abraço tots
aquests estils perquè soc una dona
sense etiquetes”.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“Qui parla de carrer 
no és tant de carrer
com diu, perquè qui ha
viscut el carrer en
realitat no vol viure-hi;
vol tenir un bon sou 
i comprar una casa 
a la seva mare”

El Morad, que acumula 415 milions de visites 
als seus vídeos de YouTube, ha sabut connectar amb
la joventut de l'extraradi metropolità com ningú
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L’emoció i el talent de Blas
Cantó aterren al Rodoreda

MÚSICA4Blas Cantó va ser el
representant d’Espanya al dar-
rer festival d’Eurovisió i el prò-
xim diumenge 7 de novembre
promet moments d’emoció i ta-
lent al concert que té programat
al teatre Mercè Rodoreda a par-
tir de les set de la tarda. 
El murcià és el plat fort de la

recta final de la temporada del
teatre santjoanenc, que segu-
rament es quedarà petit davant
del fenomen Cantó, que arros-
sega a milers de fans allà on va.

L’artista farà així una parada al
municipi en el marc de la seva
gira 2021, en la qual inclou te-
mes que l’han fet famós com Voy
a quedarme, cançó amb la qual
va participar en el darrer festival
d’Eurovisió, tot i que amb desi-
gual sort, en quedar tercer per la
cua amb només sis punts. 
Així doncs, Sant Joan Despí

podrà gaudir ben aviat d’un dels
artistes del moment. Les entrades
per assistir al concert estan a la
venda al portal teatresdespi.cat.

Detingut per participar en
una brutal pallissa col·lectiva

SUCCESSOS4La policial local de
Sant Joan Despí va detenir  el
passat dissabte 9 d’octubre un
dels presumptes autors d’una
pallissa col·lectiva a un noi de 30
anys al carrer Joana Raspall, a
tocar de la ciutat esportiva del FC
Barcelona. Els fets van tenir lloc
la matinada del mateix 9 d’oc-
tubre, quan un grup de persones
van assaltar la víctima per pro-
pinar-li cops de puny, puntades
de peu i fer servir fins i tot una
arma blanca. 
La víctima va ser atesa en el

lloc dels fets i posteriorment va

ser traslladada a l’Hospital
Moisès Broggi, on va ingressar
en estat greu i amb un trau-
matisme cranial.

ELS MOSSOS INVESTIGUEN
Els Mossos d’Esquadra s’han fet
càrrec de la investigació dels
fets. Segons informa l’ACN, di-
versos testimonis directes de
l’agressió han aportat a la poli-
cia catalana informació relle-
vant sobre aquesta brutal agres-
sió, i ara els agents estan tre-
ballant per identificar i detenir
la resta d’assaltants.

Més de 40 entitats aporten
idees contra el canvi climàtic

PARTICIPACIÓ4En el marc del
Pla d’Emergència Climàtica i
Transició Ecològica SJD pel Cli-
ma, més d’una quarantena d’en-
titats ja han aportat les seves
idees per nodrir un pla que bus-
car implementar polítiques per
contrarestar els efectes de l’es-
calfament global a la ciutat. 
La sessió oberta a les entitats

va tenir lloc el 22 de setembre al
Centre Cultural Mercè Rodore-
da. A l’acte es van presentar les

línies generals del programa pel
clima, detallades per l’aleshores
coordinadora del govern muni-
cipal i des de fa uns dies nova al-
caldessa, Belén García. Segui-
dament, els representants de
les entitats es van dividir en tres
grups per definir les propostes
que consideraven més escaients.
El dia 14 a les sis de la tarda

hi ha una nova sessió de partici-
pació per a la ciutadania al Cen-
tre Cultural Mercè Rodoreda.

Cantó va representar Espanya a Eurovisió enguany. Foto: Arxiu

Foto: Ajuntament

Salut | Es reprenen les activitats per a la gent gran
L’Aula Cultural de la Gent Gran i les passejades han reprès la seva activitat després de
les restriccions per la pandèmia. La primera ja té preparada un programa de xerrades
sobre temes d’interès general, mentre que els dimarts al matí tornen les passejades.

POLÍTICA4No hi va haver sor-
preses d’última hora i, final-
ment, Belén García va ser esco-
llida el passat 8 d’octubre nova
alcaldessa de Sant Joan Despí.
El Ple de nomenament es va fer
al teatre Mercè Rodoreda, amb
la presència de pesos pesants del
PSC com ara la ministra de
Transports, Raquel Sánchez;
l’expresident de la Generalitat i
exalcalde de Cornellà, José
Montilla, i la presidenta de la Di-
putació i alcaldessa de l’Hospi-
talet, Núria Marín. 
García agafa el relleu de

l’històric Antoni Poveda [ve-
geu pàgina 3], que va renunciar
al càrrec per dedicar-se al cent
per cent a la seva tasca de se-
nador i vicepresident de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB). En el seu primer discurs
com a alcaldessa, García va fer
un al·legat feminista. No deba-
des, és la primera dona que as-
soleix el càrrec d’alcaldessa de

la ciutat. “Em sento orgullosa
del que això representa per a to-
tes les dones per trencar el sos-
tre de vidre”, va expressar l’al-
caldessa, que va aprofitar el
seu parlament per anunciar la
creació d’un centre integral d’a-
tenció a les dones. 
També va marcar les línies

d’actuació del seu mandat, ba-
sades en la lluita contra els efec-
tes del canvi climàtic i en l’impuls

d’habitatge protegit a la ciutat.
De fet, va anunciar que es faran
uns 300 pisos protegits, tot i que
no va precisar quan serà. 
Una de les primeres actua-

cions de García ha estat la reor-
ganització del cartipàs, de ma-
nera que bona part de les àrees
que controlava com a primera ti-
nent d’alcalde les ha heretades
Cristian Rastrojo, que passa a ser
el número dos del govern local.

García, durant el Ple que la va escollir alcaldessa. Foto: Ajuntament

García agafa el relleu de Poveda
amb un al·legat feminista

» L’edil promet la creació d’un centre integral d’atenció a les dones
» La seva primera decisió ha estat reorganitzar el cartipàs municipal
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El barri de Mas Lluí es va plani-
ficar a principis de segle sobre
uns terrenys sense urbanitzar al
costat de la muntanya. Però com
a molts altres indrets de la geo-
grafia catalana, la crisi del 2008
va fer que la idea inicial se n’a-
nés en orris. El desplegament del
barri es va alentir per manca de
recursos, i des d’aleshores aquest
nucli de Sant Just Desvern ha
anat creixent de forma desigual. 
“Aquest barri s’ha desplegat

de manera desequilibrada”, re-
coneix a Línia Tres la primera ti-
nent d’alcaldia i regidora d’E-
quipaments i Habitatge, Gina
Pol. I d’aquella pols, venen
aquests fangs, ja que actualment
els prop de 3.000 veïns del bar-
ri pateixen una sèrie de molèsties
derivades d’aquest desenvolu-
pament a batzegades. “Des de fa
10 anys demanem a l’Ajunta-
ment equipaments per al barri”,
va reivindicar recentment a Rà-
dio Desvern Helena Verdoy, se-
cretària de l’Associació de Veïns
Mas Lluí. No és, però, l’única
queixa veïnal, ja que des de fa
uns mesos sovintegen els mi-
crotalls de llum i la cobertura
mòbil no és precisament òptima. 
Al llistat de reclamacions cal

afegir problemes de mobilitat i
accés al barri –tant en vehicle
privat com en transport públic–
i en la recollida de residus. 
El Ple de setembre va tractar

aquestes qüestions. L’alcalde
Joan Basagañas va informar
que Endesa s’ha compromès a

fer inversions de millora a la xar-
xa elèctrica i que creuen haver
detectat el problema que provo-
ca els talls continuats. Pel que fa
a la cobertura, l’alcalde va ex-
pressar la necessitat d’instal·lar
més antenes de telefonia a co-
munitats de veïns, però la ma-
joria sembla que no es posen d’a-
cord per por als hipotètics efec-
tes nocius sobre la salut. 

Sigui com sigui, la portaveu
de Junts, Laia Flotats, lamenta
en una conversa amb Línia Tres,
que l’equip de govern “no ha pla-
nificat res” a mesura que els ve-
ïns han anat instal·lant-se al
barri. La primera tinent d’al-
caldia no ho veu igual, i defensa
l’actuació municipal. “L’Ajun-
tament ha estat a Mas Lluí des

del principi”, remarca Pol, que
reconeix que s’han anat “em-
motllant” al desenvolupament
“desigual” del barri. Sergi Seguí,
portaveu d’ERC, no hi veu ex-
cusa i afirma a Ràdio Desvern
que el “sorprèn” que no s’hagi
posat remei a uns problemes
reiterats que fa temps que hi són.

LES MILLORES PROMESES
L’Ajuntament ja ha anunciat mi-
llores per al barri. Durant el pri-
mer trimestre de l’any vinent
entrarà en funcionament el Cen-
tre Cívic. Verdoy manifesta que
els veïns estant contents, però
considera que podria haver estat
enllestit “una mica abans”. 
Per la seva banda, el tinent

d’alcaldia de Mobilitat, Josep
Maria Rañé, explica a aquesta
publicació que preveuen obrir un
accés per a vianants i bicicletes
per sobre de la riera fins al car-
rer Juan Ramon Jiménez, i mi-
llorar les freqüències del bus
E30 -que arribarà fins a l’estació
de Sant Feliu el 2023-, polítiques
que emmarca en la voluntat mu-
nicipal de reduir el trànsit rodat. 

El barri ha crescut de manera desigual. Foto: AVV Mas Lluí

Francisco J. Rodríguez
SANT JUST DESVERN 

Queixes veïnals a Mas Lluí per 
la falta de serveis i equipaments 
» L’oposició denuncia manca de previsió municipal en aquest barri
» El consistori obrirà aviat el Centre Cívic i anuncia accions de millora 

Bofill, honoris causa: “L’única
utopia és el coneixement”

RECONEIXEMENT4La Univer-
sitat Politècnica de Catalunya
(UPC) ha investit l’arquitecte
Ricardo Bofill doctor honoris
causa. Ho va fer en un acte ce-
lebrat el 30 de setembre a la ba-
sílica de Santa Maria del Mar de
Barcelona al qual va assistir
l’alcalde de Sant Just Desvern,
Joan Basagañas. I és que Bofill
té una relació estreta amb el
municipi, que acull la seu del ta-
ller Ricardo Bofill Arquitectu-
ra (RBTA), des d’on s’han dis-
senyat edificis per a diverses
ciutats de tot el món. 

En el seu discurs, Bofill va
explicar que va triar estudiar ar-
quitectura perquè les obres
“transcendeixen el temps de la
vida d’un mateix”. En aquest
sentit, el veterà arquitecte va
convidar els joves estudiants a
no deixar mai d’aprendre. “L’ú-
nica utopia possible és el conei-
xement”, va proclamar.
Finalment, Bofill va enaltir

la figura de l’històric Antoni
Gaudí, tot i que va definir Ca-
talunya com un “país inaca-
bat” en el qual la situació de l’ar-
quitectura “no és bona”. 

Podrien indultar el veí que 
va matar un pagès el 2014

TRIBUNALS4L’Audiència de
Lleida ha emès un informe fa-
vorable perquè el govern central
apliqui un indult parcial al ca-
çador de Sant Just Desvern que
va matar un pagès a Santa Ma-
ria de Montmagastrell, a Tàrre-
ga, l’any 2014. 
L’home va ser condemnat a

cinc anys i mig de presó el 2017
per l’Audiència de Lleida, però el
Tribunal Superior de Justícia
(TSJC) va reduir la pena a qua-
tre anys i mig, una decisió que va
confirmar més endavant el Tri-
bunal Suprem. Ara, l’objectiu

de l’indult parcial seria evitar que
l’autor de l’homicidi, de 81 anys,
hagi d’entrar a la presó, tenint en
compte la seva avançada edat. 
Els fets van tenir lloc el de-

sembre de l’any 2014, quan el
condemnat va disparar a la
víctima després d’haver dis-
cutit amb ella. Durant el judi-
ci, l’acusat va al·legar que el tret
que va posar fi a la vida del pa-
gès va ser accidental, però tant
l’Audiència com el Tribunal
Suprem van determinar que les
lesions demostraven que va
ser “directe i intencionat”.

L’acte va tenir lloc a Santa Maria del Mar, a Barcelona. Foto: UPC

Energia | Sant Just s’adhereix a l’elèctrica pública de Barcelona
El darrer Ple va aprovar els primers tràmits per adherir l’Ajuntament a TERSA, l’empresa pública 
encarregada de la gestió de Barcelona Energia, la companyia elèctrica de l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB). Tots els grups van votar-hi a favor, excepte Junts, que es va abstenir. 

2022
Està previst que a
principis de l’any que
ve es posi en marxa 
el Centre Cívic
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Més de 70 comerços adherits
al nou carnet jove espluguí

ESPLUGUES4Un dels primers
municipis del Baix Llobregat en
tenir un carnet jove exclusiva-
ment local és Esplugues. El
municipi l’ha posat en marxa
darrerament i beneficiarà prop
de 3.000 joves d’entre 12 i 31
anys de la ciutat, que ja poden
accedir a descomptes i avan-
tatges a més d’una setantena de
comerços del municipi. 
La llista de botigues adheri-

des es pot consultar al web del
carnet, així com els descomptes
que ofereix, que oscil·len entre
el 5 i el 20% en diversos pro-
ductes.  L’objectiu d’aquesta
iniciativa és que els joves com-

prin al municipi i reforcin el seu
vincle amb el comerç local. “Ara
els joves podran presumir d’i-
dentitat amb un nou títol que els
identifica com a veïns i veïnes
d’Esplugues”, afirma l’alcal-
dessa Pilar Díaz. 
Per la seva banda, Núria

Ramon, directora general de
l’Agència Catalana de Joventut
(ACJ), diu que volen fer del
Carnet Jove “una eina útil en el
dia a dia dels joves”. El nou tí-
tol juvenil permet accedir a
promocions a diversos àmbits
comercials, des de salut a for-
mació, passant per tecnologia,
lleure, turisme i mobilitat. 

SANT JUST4La pandèmia va
obligar l’any passat a suspendre
les Festes de Tardor de Sant
Just Desvern. Però el més dur
del coronavirus ja ha passat i
enguany el municipi es prepa-
ra per viure una esperada edi-
ció de la seva festa grossa, del 13
al 24 d’octubre, en la qual des-
taca l’aposta per al comerç amb
el Sant Just al Carrer, que tin-
drà lloc el pròxim diumenge 24
d’octubre a l’avinguda Indústria,
en concret entre els carrers He-
reter i Reverter. 
El canvi d’ubicació respon a

la necessitat d’espai per complir
amb les recomanacions sanità-
ries i les distàncies de seguretat.
Així i tot, està previst que la fira
comercial aplegui les tradicionals
parades amb els productes dels
comerciants, a més d’atraccions
per als més petits i un espai per
a les escoles del municipi.
La jornada també comptarà

amb diverses actuacions i acti-
vitats a càrrec d’entitats de la ciu-
tat com ara Sant Just Gospel, el
Cor Lo Pom de Flors, Bandan-

darà, la Casa d’Extremadura, la
Colla Gegantera de Sant Just o
l’Esbart Sant Just de l’Ateneu,
entre moltes altres. 

NIT DE COMPRES
Ara bé, aquesta fira no serà l’ú-
nica activitat comercial en el
marc de les Festes de Tardor del
2021, ja que la nit d’abans, la del

dissabte 23, tindrà lloc la Shop-
ping Night a la zona dels carrers
Bonavista, Raval de la Creu,
Mercat i plaça Malaret.
Està previst que fins ben

entrada la nit hi hagi parades
comercials, una zona chill out,
actuacions musicals i de dansa
i un espai gastronòmic per gau-
dir de la cuina local.

El Sant Just al Carrer de l’any 2019. Foto: ERC Sant Just

Tot a punt per a l’esperat 
retorn del Sant Just al Carrer

El carnet està disponible digitalment. Foto: Ajuntament

Sant Joan |Tallers als comerços del municipi
En el marc de la Setmana del Comerç 2021, diverses botigues de Sant Joan Despí
estan organitzant activitats i tallers gratuïts per als seus clients. Del 13 fins al 16

d’octubre, els santjoanencs poden gaudir de diferents propostes per a tots els públics.
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Esports

Aina Ayuso (Barcelona, 1999) no
fa gaires drames de les derrotes i
decepcions importants. "Soc més
de treure ferro a les coses i de cen-
trar-me en l’ara. L'endemà d'un
partit dolent, faig un entrena-
ment de tir sola", reconeix la
nova base del Campus Promete,
de Lliga Femenina.  
"Per a mi Sant Just és casa,

amistats, família, bàsquet...", des-
criu. Al principi ella i una amiga,
Iona Quesada, competien amb
nois, fins que es va formar un grup
de noies de la seva edat. Després
va passar un any al desaparegut
CBF Sarrià i dos, d'infantil, al
Basket Almeda, abans d'arribar a
la residència Blume. 
Al projecte del Segle XXI,

amb Iván Torinos, la santjusten-
ca va canviar la seva mirada del
bàsquet. Hi va aprendre que a

més de reparar en les altres, ha-
via de mirar per ella i fer punts. A
Oregon, amb Xavi López, va acu-
mular moltes hores de tir i en-
trenaments extres. Era debutant
i jugava poc. La recompensa  li va
arribar a l'estiu, a l'Europeu sots
20 de Sopron, on es va penjar l'or
i va ser la millor triplista, amb un
61,1% d'efectivitat. 
Preguntada sobre què li diria

a l'Aina Ayuso de 19 anys que va
debutar a l'elit al Bàsquet Feme-
ní Sant Adrià, l'entrevistada ho té
clar. "Sigues tu mateixa, inde-
pendentment del que passi, de qui
hi hagi i del que et puguin dir. Al
món professional costa molt ser
regular i jugar sempre com ets tu,
i més quan ets jove", enraona.  

LES DUES CARES DE L’ESPORT
A Saragossa va viure les dues ca-
res de l'esport: una bona tem-
porada a l'Stadium Casablanca i
la més difícil de la seva carrera,
al Basket Zaragoza, un equip
que no va complir amb les ex-

pectatives. Ara, a Logronyo, al
Campus Promete de César
Aneas, torna a sentir-se "bé i re-
alitzada". "Tinc plena confiança,
estic tranquil·la i amb ganes de
seguir creixent", precisa Ayuso,
que presenta les seves millors es-
tadístiques a l'elit: 9,5 punts, 4,8
rebots i 5,3 assistències en ga-
irebé 33 minuts per partit. 

Somriu recordant potser el
capítol més inesperat de la seva
vida: Los Angeles Sparks la van
triar en el número 34 del draft de
l'WNBA, la Lliga nord-americana.
Fins i tot Magic Johnson la va fe-
licitar en un tuit. Ayuso volia pas-
sar un dia tranquil pujant el
Montgrí amb les seves amistats de
la universitat, on estudia fisiote-

ràpia, però el mòbil no va parar de
sonar. Beneïts missatges. "Els
vaig explicar què era el draft i qui
és en Magic. És Déu!", recorda. 
Socialitzar és el millor descans

per a la santjustenca. "Fer-ho
m'ajuda a estar bé i no pensar tant.
Necessito tenir una vida activa i
sentir que hi ha més coses que el
bàsquet", tanca, sincera, Ayuso. 

Aina Ayuso tracta de superar Geo Bahí, de l’Ensino. Foto: Juan Marín/Diario de La Rioja

Aina Ayuso, fets més que paraules
» La base del Campus Promete, de Lliga Femenina, té els seus millors números com a professional

» "Soc més de treure ferro a les coses i de centrar-me a l’ara", confessa la jugadora santjustenca 

Futbol sala | L’AE Penya Esplugues visitarà el Marín Futsal 
Amb tres derrotes i un empat en les quatre primeres jornades de la Primera
Divisió, l’equip d’Iván Jiménez no jugarà el següent partit fins al pròxim 30

d’octubre, quan jugarà a domicili a Pontevedra (Galícia) contra el Marín Futsal.   

Toni Delgado
SANT JUST 



4La Seguretat Social ofereix, a
través de la seva Seu Electrònica, un
conjunt de serveis per facilitar
certs tràmits a la ciutadania. Per po-
der accedir a alguns d’aquests ser-
veis es necessita identificar-se mit-
jançant un certificat digital emès
per una autoritat de certificació re-
coneguda o fer-ho a través de la
plataforma cl@ve.

No obstant això, amb l’objectiu
de facilitar al màxim possible l’ac-
cés als usuaris que no disposen de
mitjans d’autentificació digital, la
Seguretat Social ha implementat
una altra manera d’accedir a certs
serveis a través d’un sistema d’au-
tentificació basat en l’enviament
per SMS al telèfon de l’usuari d’u-
na contrasenya d’un sol ús, que
haurà d’introduir per poder acce-
dir al servei desitjat.

Aquest sistema, habitual en
moltes operacions bancàries, basa
la seguretat de la identificació de
l’usuari en el coneixement per
part seva d’una sèrie de dades
personals i en la possessió del te-
lèfon mòbil, que s’ha de registrar
prèviament a la Seguretat Social a
nom del mateix usuari a través d’un
procediment segur.

Actualment hi ha 58 serveis di-
ferents als quals es pot accedir a tra-
vés d’aquest mètode des de la
Seu Electrònica. L’últim a incor-
porar-se a aquesta llarga llista és el
simulador JUBIMAR. Aquest nou
servei permet a les persones tre-
balladores del Règim Especial del
Mar simular la seva futura pensió
de jubilació. La simulació té ca-
ràcter informatiu, per la qual cosa
no genera drets ni expectatives de
drets a favor del ciutadà.

VIDA LABORAL
Aquest últim servei se suma als pre-
existents, entre els quals desta-
quen la possibilitat de descarregar
diversos informes, com el de la vida
laboral, l’integrat de prestacions, el
d’empresari individual... Ara, amb
l’entrada en funcionament d’Im-
port@ss, el nou portal de la TGSS,
alguns d’aquests serveis et rediri-
geixen a aquest nou portal de
manera senzilla.

El mateix mètode d’identifica-
ció via SMS permet fer tràmits com
altes, baixes i modificar dades en el
Sistema Especial d’Ocupació a la
Llar; altes, baixes i canvis de la base
de cotització d’autònoms; fer un

canvi de domicili, del telèfon o del
correu electrònic que es tinguin re-
gistrats; rectificar els informes de les
bases de cotització i de la vida la-
boral; o sol·licitar el número de la
Seguretat Social, entre d’altres.

Entre els tràmits més deman-
dats que es poden fer per aques-
ta via també hi ha el de sol·licitar la
Targeta Sanitària Europea o la pos-
sibilitat de consultar la situació en
què es troba el tràmit d’una pres-

tació sol·licitada, a nom propi o en
representació d’una altra persona,
i fer un seguiment de les fases del
procés des que es presenta la sol·li-
citud fins que es resol. 

COM FER-HO?
Utilitzar aquest mètode d’identifi-
cació via SMS és molt senzill. Només
has d’accedir al servei que desitgis
i prémer l’opció d’accés via SMS. Se-
guidament, et pots identificar in-

troduint el teu document d’identi-
tat, la data de naixement i el nú-
mero de telèfon mòbil (prèvia-
ment registrat a la Seguretat Social).

Si les dades introduïdes són
correctes i coincideixen amb les re-
gistrades a la Seguretat Social, re-
bràs un SMS amb una contrasenya
d’un sol ús al teu telèfon mòbil. A
continuació, ja pots introduir
aquesta contrasenya que has rebut
per accedir al servei desitjat.

» Ja són 58 els serveis que ofereix en línia la Seguretat Social amb identificació per missatge
» És un mètode d’accés que no requereix certificat digital i que t’ofereix moltes possibilitats

A través d’un simple SMS pots accedir a molts serveis de la Seguretat Social. Foto: Pexels

La Seguretat Social, via SMS
Pàgines especials
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Amb Aquell dia tèrbol que vaig sortir
d’un cinema de l’Eixample i vaig decidir
convertir-me en un om, la directora Alícia
Gorina dona veu als personatges feme-
nins idealitzats de la pel·lícula Les verges
suïcides de Sofia Coppola. Una aproxi-
mació a les zones fosques d’aquella his-
tòria 20 anys després de l’estrena del film.

Al teatre Lliure de Montjuïc.

Teatre

Aquell dia tèrbol que vaig...
Eleonora Herder

El grup Roba Estesa continua enviant el
seu missatge feminista al món a través
de la música alegre i combativa. Aquest
octubre, la banda tarragonina ha pre-
sentat Rosa permanent (Halley Records),
el seu tercer àlbum d’estudi, amb una de-
sena de cançons. Entre els nous temes,
hi ha una col·laboració amb les gallegues
Tanxugueiras: Ràbia.

Música

Troben a un aeroport un jove amb la cara
plena d’esgarrapades. Assegura que es
diu Adrien Legrand, un nen que va des-
aparèixer deu anys enrere. El seu pare, Vin-
cent, decideix endur-se’l a casa, posant
fi així a un llarg malson. Simultàniament,
hi ha una sèrie d’assassinats a la regió. Ti-
taneés la pel·lícula guanyadora de la Pal-
ma d’Or del Festival de Canes 2021.

Pelis i sèries

Titane
Julia Ducournau

Rosa permanent
Roba Estesa

Escena Poblenou 2021
El Festival de Creació Contemporània Escena Poblenou
celebra enguany el seu vintè aniversari, i ho fa amb una

edició molt especial, que inclou una vintena de propostes
sota el lema ‘Obrim els ulls’. Del 21 al 24 d’octubre, el barri
barceloní del Poblenou s’omplirà d’art amb quatre espec-

tacles de teatre, tres peces de dansa, cinc propostes 
híbrides, set espectacles de circ i clown i un concert. 

Destaca la programació de l’espectacle de la sempre po-
lèmica Juana Dolores Romero Casanova: #JUANA 

DOLORES# *massa diva per a un moviment assembleari*. 

Ibai Llanos (Bilbao, 1995), que viu a Bar-
celona des de fa anys, va començar en el

món dels e-sports com a comentarista,
però el seu carisma el va convertir en

l’streamer de Twitch més famós a l’Estat
espanyol i a l’Amèrica Llatina. Tant és així

que s’ha fet amic de personatges de la ta-
lla de Leo Messi i del Kun Agüero, acon-

seguint les entrevistes que ja fa temps
que s’escapen al periodisme esportiu.

Malgrat tot, la humilitat ha continuat sent
el seu segell personal. Recentment ho ha
tornat a demostrar amb un discurs adre-
çat sobretot als seus fans més joves, ani-

mant-los a estudiar i a treballar, i recor-
dant-los que viure de l’streaming és molt

difícil. Ho ha fet després que es filtrés el
seu sou milionari i el d’altres streamers. 

I B A I  L L A N O SQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser l’streamer espanyol per excel·lència
Supera els vuit milions de seguidors a Twitch

Famosos

Un discurs sobre la importància d’estudiar
Per conscienciar els seus fans després que es filtrés el seu sou

Paraules molt aplaudides
Molts usuaris n’han valorat la coherència i la responsabilitat

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Amb prop de 15.000 versos, Soliloquis de
nyigui-nyogui recull tots els poemes
narratius i discursius que Enric Casasses
ha escrit des del 1977 fins ara. Els textos
més antics feia molt que eren introbables
i, entre els més recents, n’hi ha que ha-
vien passat desapercebuts. S’hi afegei-
xen també dos poemes inèdits, un d’ells
escrit en plena pandèmia.

Llibres

Soliloquis de nyigui-nyogui
Enric Casasses

|Back 4 Blood
Sobreviure en un món que ha patit una apocalipsi zombi. Aquesta és la
missió de Back 4 Blood, el joc d’acció disponible per a PC, PS4 i 5 i Xbox.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CONVICCIÓ

Fes el canvi progressivament: comença a substituir la carn 
i el peix dels teus plats per altres aliments amb proteïna

APRENENTATGE

PROGRÉS

VITAMINA B12

E S T I L S  D E  V I D A

i ALIMENTACIÓ

Sabies que l’1 d’octubre és el Dia internacional del vegeta-
rianisme? És probable que no, perquè, encara que el movi-
ment té cada cop més adeptes, continua molt allunyat de

gran part de la població. Però, si tens o algun cop has tingut la
voluntat de deixar de menjar animals, et portem alguns consells
que faran més fàcil aquesta transició. 

El més important és que tinguis clar el motiu principal per pas-
sar-te al vegetarianisme: deixar de menjar animals. No t’ho pren-
guis com una dieta per perdre pes ni com una moda, sinó com un
estil de vida. La forma més senzilla de fer el canvi és progressiva-
ment: comença a substituir la carn i el peix dels teus plats per al-
tres aliments, com ara tofu, seitan o soja texturitzada, que tenen
proteïna vegetal. Si encara no t’atreveixes amb aquests productes,
potser més desconeguts, tingues en compte que d’altres de ben
tradicionals, com llegums i fruits secs, també t’aportaran proteïna. 

En aquest camí, és important que tinguis algunes nocions
de nutrició: si pots, busca consell de professionals. Recorda que
en una dieta vegetariana (i molt més en una de vegana) et pot
faltar vitamina B12 i s’aconsella prendre’n suplements.

Vull ser vegetarià: com començo?

És important que estiguis convençut que vols deixar 
de menjar animals: no ho facis com a moda o per perdre pes

Les claus

És important que tinguis nocions de nutrició 
(també de cuina!): demana consell a professionals

El dèficit de vitamina B12 és comú en la dieta vegetariana
(molt més en la vegana): n’hi ha suplements

Fo
to

: P
ex

el
s

Fo
to

: P
ex

el
s



| 24

Pròxima edició: 11 de novembrelíniatres.cat Octubre 2021


